
želje — stavljene si naloge — zgraditi »Uči 
teljski konvikt". 

Lansko leto sem vam imenoval tri naj

imenitnejše faktorje, od katerih upamo največj« 
podpore, ki so nam jo tudi že obljubili. Te 
podporo moramo dobiti, zakaj mi sami pri svo

jih sramotnih plačah še mnogo let ne bomo 
zmogli potrebnega kapitala. 

Moja lanska želja se nam ni izpolnila, 
Deželni zbor še vedno ni deloval in kranj

ska hranilnica nas je letos popolnoma pozabila, 
le slavni občinski svet ljubljanski nas ni 
zapustil. 

Pomagati moramo društvu tedaj tudi 
v teh za nas tako kritičnih časih le sami 
akoravno nas draginja stiska na vseh krajih. 

V prihodnjem jubilejskem letu bodo mi

slili vsi sloji v zmislu želje našega presvetlega 
vladarja le na dobrodelne ustanove. Nam naj 
bo naš »Konvikt" prvi, ki ga hočemo podpi

rati. Posebno apelujem na mlajše naše tovariše 
naj prirede kak pevski večer in sploh naj ne 
pozabijo pri nobeni priliki našega društva; 
zakaj ti bodo, ako bodo marljivo delovali 
za društvo, imeli tudi še lahko korist od 
njega. 

O društvenem delovanju vam bosta poro
■ čala tovariša tajnik in blagajnik, omeniti hočem 

le nekaj. 
Josip Travnova zapuščina je urejena in 

denar je naložen v Mestni hranilnici, katerega 
obresti sme porabiti naše društvo. 

Lep dobiček bodo prinesle nam od nad

učitelja Janko Žirovnika darovane »Narodne 
pesmi", za katere se na tem mestu najtopleje 
zahvaljujem vrlemu tovarišu in iskrenemu pri

jatelju in podporniku našega društva. Bog ga 
živi! (Živio!) 

S tem otvarjam današnji občni zbor. 
Prosim tovariša tajnika, da nam poroča o 

delovanju našega društva. 

Tajnikovo poročilo. 
Tovariš Juraj B e ž e k : 

Slavni zbor! 
Na lanskem, dvanajstem rednem občnem 

zboru izvoljeni stari odbor si je razdelil svoje 
delo zopet kot prejšnja leta: Jakob Furlan, 
predsednik, Luka Jelene I. podpredsednik, 
Ignacij Križman II. podpredsednik. Juraj 
Bežek tajnik, Jakob Dimnik blagajnik, in od

borniki : Fr. Gartner, Engelbert Gangl, Fr. Sche

schark in Ignacij Šijanec. Društvene račune pa 
so pregledali: Anton in Karel Javoršek in 
Alojzij Kecelj. 

Odbor je imel med letom štiri seje. Pred

vsem se je razgovarjal in posvetoval o resolu

lucijah, stavljenih in sprejetih na zadnjem 
občnem zboru. Sklenili smo: 1. Glede prora

čuna in razpisa potrebnih načrtov odbor po

polnoma soglaša z mnenjem, izraženim na 
občnem zboru naj se s tem še nekoliko po

čaka, da se zgradbeni kapital izdatno še po

veča, ker sicer bi se trudili, zbirali in gradili 
le za druge. 2. Glede zgradbe same in notra

nje uredbe pa se bo odbor po svojih odposlan

cih poučil pri raznih enakih zavodih in na 
podlagi teh informacij potem svoječasno pre

skrbel načrte in proračun. 3. Glede stavbišča 
pa nam je že obljubil občinski svet ljubljanski 
v dopisu z dne 11. junija 1897, št. 20.286, 
da bo drage volje podpiral naše podjetje bo

disi s prepustitvijo stavbnega prostora, bodisi 
z denarnim prispevkom. Istega leta nam je 
obljubil podporo tudi deželni zbor kranjski z 
dne 4. aprila 1897, št. 113, da je pripravljen 
v našo svrho dovoliti primeren prispevek, kadar 
bo zgradba konvikta zagotovljena. 4. Glede 
Janko Zirvonikovih »Narodnih pesmi za šolsko 
mladino" je odbor sklenil, dati jih tiskati v 
20.000 izvodih po 20 h. Razpošiljatev je 
prevzela »Učiteljska tiskarna" proti 15% po

pusta. Knjižico smo predložili na višje mesto 
v odobrenje za uporabo pri šolskem pouku. 
Stroški v tiskarni so že pokriti, ker se je knji* 
žice že razprodalo do 8000 izvodov in ves 
daljnji izkupiček bo le čisti dobiček našemu 
društvu, ki bo prav izdatno zvišal vsakoletne 
naše dohodke, zakar bodi gospodu darovalcu na 
tem mestu izrečena naša najsrčnejša zahvala. 
(Živio!) 

Dalje je odbor odkupil od tovariša Ivana 
Štruklja njegovo knjižico »Šola in dom" za 
25 K in sklenil dati jo v tisk, ko bo razpro

dana in poplačana lani izdana knjižica »Naš 
cesar". Bazpečavanje te knjižice je imel trgo

vec J. Bahovec, ki pa še od mnogih šolskih 
vodstev ni dobil poravnanih računov. Točnost 

je lepa lastnost, posebno pa še pri denarni! 
stvareh, in zato prav nujno prosimo vsa z» 
mudna šolska vodstva, da dotične vsote čimpre 
vpošljejo in se potem računi s trgovcem ir. 
tiskarno končno urede. 

Letos je bila meseca junija končana in 
rešena zapuščina po pokojnem našem tovariše 
Jožefu Travnu. Zaradi plačanega davka in mno

gih drugih stroškov so se dotična volila precej 
znižala, vendar pa je ostal društvu še vedne 
lep skupni dohodek okroglih 10.380 K, od 
katerih pa smemo porabiti samo obresti. Kei 
se je sedaj naša »Cesarja Franca Jožefa usta

nova" zvišala za 3586 K 63 h, nam bo mo

goče za prihodnje leto razpisati še dve mesti 
te ustanove, ki se je letos dne 2. grudna 
že osmič podarila učenki Mariji Ani Osana. 

Poleg tega pa smo imeli tudi letos naj

boljše svoje dohodke iz našega »gospodarskega 
programa", ki pa se, žal, še vedno premalo 
upošteva od učiteljstva. Bazen Ljubljane ga 
menda še niso nikjer drugod uvedli; le naši 
goriški tovariši in tovarišice, ki se sploh prav 
živo zanimajo in delajo za naše društvo, so 
menda pri nekem zadnjem zborovanju sklenili, 
upoštevati to našo vsakoletno prošnjo. Čast 
jim 1 In tako bi se lahko zgodilo tudi drugod, 
le malo resne volje je treba. Pričakujemo od 
naših društev, da se bodo vendar zganila. 

Prav lep letni dohodek bi lahko dobivali 
iz društvenine, ako bi bil vsak učitelj in vsaka 
učiteljica član našega društva. Ako računamo, 
da nas je slovenskega učiteljstva okroglo 20C0, 
potem bi že tukaj dobivali letnih 4000 K. In 
to je že nekaj, pa bi tudi šlo, samo malo več 
stanovskega duha in zavednosti bi bilo treba. 
Naš blagajnik kaj marljivo pošilja poštnohra

nilne položnice na vse strani, a odzove se mu 
jih komaj sedmina. Nekateri šolski voditelji 
jih še svojemu učiteljstvu niti ne pokažejo in 
tako zaradi malomarnosti enega zaostanejo še 
drugi s svojim letnim prispevkom. Prosimo 
torej prav vljudno vsa šolska vodstva, da ob 
prejemu poštne položnice pri svojem učiteljstvu 
pobero dotične zneske in jih pošljejo našemu 
blagajniku. Na tak način se bomo izdatno 
približali svojemn cilju, saj kamen do kamena 
palača! 

Vložili smo bili tudi letos prošnjo za 
podporo na Kranjsko hranilnico, a zopet brez 
uspeha, češ, da ne morejo razširiti števila stal
nih podpor! 

Poslali smo tudi z drugimi društvi 
vred peticijo za slovenske srednje šole in 
vseučilišče v Ljubljani na poslansko zbornico. 

Končno se mi je še spomniti zavoda, ki 
se je rodil iz našega društva — naše hranil

nice in posojilnice, ki se tako lepo razvija in 
napreduje ter daje našemu društvu lep letni 
prispevek. Naša dolžnost pa je, da jo po svojih 
močeh podpiramo in priporočamo svojim pri

jateljem. Posebno naša društva bi morala biti 
vsa član tega zavoda in shranjevati pri njem 
svoj denar. Le vedno svoji k svojim! 

Vsem svojim prijateljem in našim časni

kom, ki so nas v tem letu kakorsikoli podpi

rali, izrekamo tem potom svojo najiskrenejšo 
zahvalo. Bog plati! 

Naše društvo šteje danes: 48 pokrovi
teljev, 389 rednih in 250 podpornih članov. 

S tem končujem svoje letošnje poročilo, 
ki ga vzemi slavni zbor blagohotno na znanje! 
(Odobravanje.) 

BlagajnikoTO poročilo. 
Tovariš Jakob D i m n i k : 
Slavni občni zbor! 
Lansko leto smo zaključili s 43.513 K 

15 h. Letošnje obresti, letnina društvenikov in 
pa darovi učiteljskih dobrotnikov znašajo sku

paj 5.326 K 46 h. Zapuščina pokojnega tova

riša Jožefa T r a v n a znaša 10.379 K 92 h, 
in sicer: en legat, ki znaša po zakonitih od

tegljejih 1793 K 32 h; četrtina premoženja 
po izplačanih legatih in stroških 5000 K in 
zapuščina za O. F. J. I. jubilejsko ustanovo 
3586 K 63 h. Po odbitih običajnih vsako

letnih izdatkih se je pomnožilo imetje našega 
društva v tekočem letu za 14.987 K 43 h ali 
na okroglo računano za 15.000 K. Ako pri

štejemo k tej vsoti lansko imetje, znaša čista 
gotovina z današnjim dnem, oziroma z 31. de

cembrom t. 1. 58.560 K 58 h. 
Število udov se ni zmanjšalo, a tudi ne 

izdatno pomnožilo. Lansko leto smo imeli 354 
letnih udov, letos pa 389, torej za 35 več. 
Število dobrotnikov je letos manjše kakor pa 
nreišnia lata. Glavni vzrok tiči v tem. kpr an 

Društvo za zgradbo Učiteljskega 
konvikta. 

Dne 29. decembra 1907 se je vršil v 
»Narodnem domu" v Ljubljani 13. občni zbor 
»Društva za zgradbo Učiteljskega konvikta". 
Udeležencev smo našteli sedemdeset. Posebno 
nas veseli, da se je zborovanja udeležilo mnogo 
koleginj. Tiste, ki so prišle, so pokazale, da 
imajo srce in smisel za naša prizadevanja. To 
društvo se zanaša nanje s trdnim uverjenjem, 
da mu bodo zveste podpornice. 

O zborovanju prijavljamo nastopno po

ročilo. 
PredsednikoT nagovor. 

Tovariš Jakob F u r l a n : 
Slavni zbor! V imenu društvenega od

bora prav srčno pozdravljam vse cenjene go

spodične tovarišice in gospode tovariše, ki ste 
se prijazno odzvali našemu vabilu in prišli k 
današnjemu našemu zborovanju. 

Posebno iskreno pa pozdravljam tovariše 
izven Kranjske, ki so s svojo navzočnostjo do

kazali, kako pri srcu jim je naše društvo. Bog 
jih živi in srčna jim hvala za njih požrtvoval

nost! (Živio !) 
Trinajstič smo se sešli, da zvemo o dru

štvenem stanju in da nam morebiti kdo na

svetuje novih virov za naše prekoristno društvo, 
da bi se prej uresničile naše najiskrenejše 



tisti posamezni naši prijatelji in pa občine in 
posojilnice, ki so mislili postati pokrovitelji na

šega društva, postali že prejšnja leta; nekaterim 
pa tiči v želodcu naša organizacija, naša hra

nilnica in naša tiskarna in mislijo, da pora

bimo nabrani denar v te namene, kar pa se

veda ne odgovarja resnici. P o s o j i l n i c e 
so nam darovale letos 520 K, občine z Ljub

ljano vred, ki plačuje 500 K na leto, 600 K 
in štiri učiteljska društva (sežansko, ljubljanska 
okolica, kamniško in tržaška okolica) 200 K. 
Tvrdka Grubbauer in trgovec Bahovee sta da

rovala 400 K. P o k r o v i t e l j e v je pri

raslo letos 5, in sicer: Hranilnica in posojil

nica učit. konvikta, Glavna posojilnica v Ljub

ljani, Okrajna posojilnica v Kobaridu, Tolmin

ska hranilnica in posojilnica in Notranjska po

sojilnica v Postojni. Izmed ž u p a n s t e v je 
plačalo županstvo v Metliki 3. rok in župan

stvo v Idriji pa 2. rok po 50 K na račun po

kroviteljine. Izmed o k r. u č i t . d r u š t e v 
so plačala na račun pokroviteljine po 50 K 
Sežansko učit. društvo 3. rok, Ljubljanska 
okolica 3. rok, Kamniško učit. društvo 2. rok 
in Učit. društvo za Trst in okolico pa 1. rok. 

C. F. J. I. j u b i 1 e j s k a u s t a 

n o v a se je izplačala Mariji Osana. Prvotna 
glavnica te ustanove se je pomnožila za 72 K 
62 h ter znaša letos 3152 K 81 h; pokojni 
Josip Traven je zapustil za to ustanovo 
3586 K 63 h in obresti tega legata pa zna

šajo približno 96 K; ako seštejemo te vsote, 
znaša ustanova 6835 K. Ta glavnica bo do

našala nad 300 K obresti in zato nam bo mo

goče na podstavi ustanovnega pisma, glasom 
katerega se mora */s obresti pripisati vsako 
leto h kapitalu, razpisati 1908. leta, ko praz

nujemo cesarjevo vladarsko 60 letnico, razpi

sati dve novi ustanovi po 80 K. 
K o l e k t a p o š t n i h z n a m k se je 

preživela, kakor so se svoj čas preživele 
znamke za učiteljski konvikt. Prav dobro na

domestilo za »kolekto" bodo J a n k o Ž i 
r o v n i k o v e n a r o d n e p e s m i za 
š o l s k o m l a d i n o . Natisnilo se jih je 
20.000 komadov. Tiskarski in knjigoveški 
stroški, ki 80 znašali 1244 K 22 h, so bili 
poravnani že koncem novembra, in sicer iz iz

kupička, le 80 K se je plačalo iz glavnice. 
Od 1. decembra dalje teče že dobiček, in sicer 
ga je že blizu 300 K, ki pa v letošnjem ra

čunu še ni vštet. Dobička bo pa tolika več, 
čim bolj se bodo razpečavale te krasne pesmi. 
Odvisno je to edinole od učiteljstva. 

K o n c e r t o v na korist konviktu letos 
ni bilo nikjer; umestno bi bilo, da v j u b i 
I e j 8 k e m l e t u priredi vsako društvo v 
proslavo cesarjevega 60 letnega vladarskega ju

bileja k o n c e r t na k o r i s t u č i t e l j 

s k e m u k o n v i k t u ter položi svoj j u b i
1 e j s k i d a r na žrtvenik našega društva. 

Knjižice »Pri našem cesarju" je še ve

liko iztisov neplačanih. Prizadeta šolska vod

stva prosimo, da store svojo dolžnost, sicer 
bomo primorani podati račun na krajni šol

ski svet. 
Ko pove blagajnik še, kje je naložen de

nar in pokaže dotične hranilnične knjižice, 
končuje svoje poročilo s pozivom, da se uči

teljstvo v jubilejskem letu poprime s posebno 
vnemo nabiranja darov za to društvo. 

Da je ves denar plodonosno naložen, je 
treba posebno poudariti, ker je pflšla n a de

želno vlado »■ od naših prijateljev! — a n o 

n i m n a o v a d b a , da je društvo ve? Členar 
založilo v Učit. tiskarno. To je seveda gola in 
hudobna laž. 

Tov. © r e g o r i n je predlagal, da se 
takoj pošljejo prošnje na občine za podporo. 

Blagajnik obljubi, da se to takoj zgodi, 
kakor se je doslej vsako leto. 

Tov. K a b a j je predlagal, naj se izreče 
vodstvu popolno zaupanje, kar je bilo soglasno 
sprejeto. 

Pregledovalec računov tov. K e c e 1 j je 
povedal, da so bili računi vestno pregledani 
ter so v najlepšem redu. 

Volitve. 
Na predlog tov. Š e g e je bil izvoljen 

stari odbor z vzklikom, in sicer: F u r l a n 
Jakob, predsednik; J e l e n e Luka, podpred

sednik ; B e ž e k Juraj, tajnik; D i m n i k 
Jakob, blagajnik; G & r t n e r F., G a n g l 
Engelbert, S c h e s c h a r k Fr. in Š i j a 
n e c Ignacij odborniki. Za revizorje so bili iz

voljeni B e r n o t , S a d a r in K e c e l j . 

Predlogi. 
Tov. K r i ž m a n je predlagal, naj se 

sklene v proslavo cesarjeve 60 letnice zgraditi 
konvikt. V ta namen se naj občinski svet na

prosi, da nakaže obljubljeno stavbišče, a stav

bni kapital se naj dopolni z amortizacijskim 
posojilom. Dalje ko bomo odlašali, dražja bo 
stavba. Govornik upa, da se bodo mlajši ko

legi z največjo vnemo lotili nabiranja prispev

kov. Bolelo bi ga srce, ako bi se 25 letnica 
»Zaveze" ne mogla slaviti pod lastno streho. 
— Bazvila se je daljša debata. Tov. D i m 

n i k je opozarjal na žalostne izkušnje pri 
zgradbi »Narodnpga doma", »Katoliškega 
doma" itd., kjer so gradili, preden so imeli 
skupaj potrebni stavbni kapital. Tov. G a n g l 
je rekel, da naj v jubilejskem letu začne slu

žiti učiteljstvo samemu sebi. Storilo je za vse 
mogoče namene, delalo za druge, naj stori 
končno tudi kaj zase. Ako vsak izmed 2000 
učiteljic in učiteljev prispeva na mesec po 
2 K, pomnožilo bi se imetje v treh letih na 
okroglih 215.000 K, potem bi se mogel uči

teljski dom graditi, na zgradbo pa bi se za

pisalo »Učiteljstvo — sebi". — Tov. L i k a r 
je predlagal, naj se odbor izprožene misli resno 
poprime ter poskrbi za odseke po deželi s po

krovitelji, ki bodo imeli vso akcijo v rokah. 
Tov. J e l e n e je predlagal, naj se ta posel 
izroči že obstoječim odsekom za izvenšolsko 
delovanje pri okrajnih učiteljskih društvih. — 
Na predlog tov. D i m n i k so se vsi pred

logi odstopili odboru v proučevanje. Tovariš 
Š e g a je izrekel željo, naj odbor pride pred 
prihodnji občni zbor s konkretnimi predlogi. 
Tov. Z u p a n pa je predlagal, naj se vsi na

daljni tozadevni predlogi pošljejo odboru. S 
tem je bil občni zbor končan. 

* 
* * 

Takoj potem se je vršil občni zbor »De

želnega slov. učit. društva." Poročilo o tem 
zborovanju priobčimo prihodnjič. 


